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سرویس سیاسی -  یک ماه از خداحافظی حسن روحانی از نهاد ریاست جمهوری 
گذشته است و بعد از حضور در مراسم تنفیذ و تحلیف دیگر از او خبری نیست. آینده 

سیاسی رئیس جمهور پیشین چگونه است؟ 
پرسشی که این روزها برای علاقه مندان به سیاست ایران مطرح است، این است 
که آیا او به دنیای سیاست بازخواهد گشت؟ یا حداقل دوباره عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خواهد شــد؟مقام معظم رهبری ســنتی دارند که بعد از پایان دوره 
ریاست جمهوری افراد، آنها را به عضویت مجمع تشخیص مصلحت نظام درمی آورند. 
اولین فردی که در دوره رهبری ایشان، دوره ریاست جمهوری خود را به پایان رساند، 
مرحوم آیت الله هاشمی رفســنجانی بود. او البته از مرداد ســال ۶۸ ریاست مجمع را با 
حکم مقام معظم رهبری برعهده داشت. ایشان یک سال قبل از پایان دوران هشت ساله 
ریاست جمهوری هاشمی، حکم ریاست او را تمدید کرده بودند. مرحوم هاشمی بعد 
از خروج از پاستور بر مجمع تشخیص مصلحت نظام متمرکز شد و تا دی ماه سال ۹۵ 

که درگذشت در این سمت باقی ماند.
 خاتمی نپذیرفت؟

مرداد ۱۳۸۴، پایان دولت اصلاحات و خداحافظی سیدمحمد خاتمی از پاستور 
بود. از آن روز این مسئله مطرح بوده که او حضور در مجمع را به دلایل شخصی نپذیرفته 
و به همین دلیل مقام معظم رهبری حکمی برای خاتمی صادر نکرده است.چندی پیش 
با محمد عطریانفر، عضو حزب کارگزاران سازندگی، دراین باره گفت وگویی انجام 
شــد  که او عنوان کرد عدم پذیرش عضویت در مجمع تشــخیص مصلحت نظام از 
سوی سیدمحمد خاتمی آن طور که مطرح شد، نبود. او دراین باره گفت: »اولین تجربه 
این موضوع به مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی برمی گردد؛ اگرچه زمانی که آقای 
هاشمی رفسنجانی رئیس جمهور بودند، هم زمان رئیس مجمع هم بودند )به عنوان یکی 
از رؤســا و اعضای قوای سه گانه( لیکن در سال ۱۳۷۶ که مسئولیت ایشان تمام شد، 
موقعیت ریاست مجمع ایشان ابقا شد که تجربه ارزشمندی بود و بیشتر به این موضوع 
برمی گشت که تجارب رؤسای جمهور که هشت سال در پست مدیریت اجرائی درنگ 
کرده اند، می تواند به نفع مدیریت بعدی مورد اســتفاده قرار گیرد و در اختیار مدیران 

جدیدی باشد که می خواهند مسئولیت خود را دنبال کنند«.
عطریانفر درباره سیدمحمد خاتمی نیز این گونه گفت: »تصور می کنم بر پایه این 
فرایند در مقطع بعد از پایان دولت آقای خاتمی هم، از ایشان برای حضور در مجمع 
دعوت شده باشد؛ یعنی من احتمال می دهم که این اتفاق افتاده باشد؛ ولی چون از طرفی 
رهبری کسی را الزام نمی کنند؛ یعنی علی الاصول پیشنهاد آن از ناحیه رهبری می توانسته 
مطرح باشد؛ ولی قاعدتا موافقت اولیه فرد هم باید گرفته شود؛ بنابراین تصور می کنم 
اگر از ناحیه آقای خاتمی تمایل و اقبالی هم صورت می گرفت، منطقا ایشان هم به عنوان 
عضو مؤثر و تعیین کننده مجمع تشخیص مصلحت می توانستند در آن نهاد حضور داشته 
باشد«. صفار هرندی، وزیر فرهنگ دولت احمدی نژاد، نیز در گفت وگو با سالنامه مثلث 
در سال ۹۲ به این موضوع اشاره کرده و گفته: »وقتی دوره  خاتمی به پایان رسید، آقا به 
او می گویند که من بنا دارم شما را به عنوان عضو مجمع تشخیص منصوب کنم. خاتمی 
خودش می گوید »به من اجازه دهید من آنجا نباشم، یک کار شخصی دارم، آن کارم را 
دنبال کنم شاید بهتر باشد«. ایشان نیز پذیرفتند«.دو هفته بعد از پایان ریاست جمهوری 
خاتمی در مرداد سال ۸۴، او در مراسم تودیع حسن روحانی دبیر آن روزهای شورای 
عالی امنیت ملی شرکت می کند و فرصت مناسبی برای خبرنگاران پیش می آید که از او 
درباره حضور یا عدم حضورش در مجمع بپرسند. ایسنا در آن روز نوشت: سیدمحمد 
خاتمی پس از پایان مراسم و هنگام خروج از سالن در پاسخ به اصرار خبرنگاران برای 
مصاحبه و اینکه آیا عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام را می پذیرد یا خیر؟ با 
خنده گفت: »هر چیزی به ما بدهند می پذیریم«. خاتمی پاسخ دادن به سؤالات خبرنگاران 
را به زمان دیگری موکول کرد و خطاب به آنان گفت: »حتما با شما دیدار خواهم داشت؛ 

اما مسئله آن گونه که مطرح شده، نبود«.
 احمدی نژاد؛ همچنان عضو مجمع

محمود احمدی نژاد، به واسطه ریاست هشت ساله خود بر دولت، از سال ۱۳۸۴ 
تا ۱۳۹۲، عضو حقوقی مجمع تشــخیص مصلحت نظام بود. با پایان دولت او، مقام 
معظم رهبری در ۱۳ مرداد ۸۴ در حکمی احمدی نژاد را به عضویت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام منصوب کردند. در این حکم آمده: »جناب آقای دکتر محمود احمدی نژاد 
دامت تأییداته؛ با توجه به تلاش باارزش هشت ساله جناب عالی در مسئولیت خطیر 
ریاست جمهوری اسلامی ایران و تجارب فراوانی که در این مورد اندوخته اید، شما را به 
عضویت مجمع تشخیص مصلحت نظام منصوب می نمایم. توفیقات جناب عالی را از 
خداوند متعال خواستارم«. احمدی نژاد هم اکنون نیز عضو مجمع است؛ هرچند سخنان، 
رفتارها و واکنش های سال های اخیرش، باعث شده بارها این شایعه مطرح باشد که او 
این عضویت را از دست خواهد داد.چند سال پیش، بعد از موضع گیری های احمدی نژاد 
علیه برادران لاریجانی کار به جایی رسیده بود که اعضای مجمع ترجیح می دادند حتی در 
کنار صندلی او ننشینند و به نوعی او را بایکوت کردند. اواخر اردیبهشت امسال، روزنامه 
جمهوری اسلامی در مطلبی نوشت: »کسی که به قانون بی اعتنایی می کند و حتی بعد از 
ثبت نام از تریبون آزاد در محل وزارت کشور اعلام می کند اگر صلاحیتش تأیید نشود، 
انتخابات را قبول ندارد، چگونه می تواند مصلحت کشور را تشخیص بدهد و چگونه 
همچنان حق دارد عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام باشد؟ همین شخص، روز بعد 
از ثبت نام به منطقه لارستان فارس سفر می کند و با برنامه ریزی قبلی عده ای را جمع کرده 
و با نمایش استقبال و جشن مردمی تبلیغات انتخاباتی به راه می اندازد و عوامل و ایادی 
او فیلم این نمایش تبلیغاتی را در فضای مجازی منتشر می کنند. این اقدام از چند جهت، 
خلاف قانون است؛ تجمع بدون مجوز، تبلیغات انتخاباتی قبل از زمان قانونی، ایجاد 
تجمع در شرایط ممنوعیت کرونایی و فریب دادن افکار عمومی با شگردهای تبلیغاتی و 
سخنان تحریک آمیز. با این اقدامات خلاف قانون چرا برخورد نمی شود؟«. احمدی نژاد 
چندی قبل در گفت وگو با »مجله گرچک حیات ترکیه« در پاسخ به این سؤال که »آیا 
فکر می کنید دوره شما در مجمع تشخیص مصلحت نظام تمدید خواهد شد؟« گفت: 

»به نظرم خیلی اهمیتی ندارد، باید صبر کنیم«.
حسن روحانی؛ بدون حکم

حسن روحانی در آخرین شب ریاست جمهوری خود در تلویزیون اعلام کرد که 
به کارهای علمی و فرهنگی بازخواهد گشت. یک ماهی از رفتنش گذشته و هیچ خبری 
از او نیســت؛ حتی از سوی مقام معظم رهبری نیز حکمی برای عضویتش در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام صادر نشده است. هرچند این شایعه وجود دارد که حسن 
روحانی یکی از گزینه های ریاست بر مجمع تشخیص مصلحت نظام است؛ اما آخرین 
حضور او در مجمع به حدود پنج ماه قبل از فوت مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی 
برمی گردد.روحانی از دوره ســوم یعنی از اسفند سال ۷۵ با حکم مقام معظم رهبری 
به عنوان عضو حقیقی به مجمع تشــخیص مصلحت نظام رفت. البته در دوره هفتم 
یعنی از مرداد ســال ۹۶ او و علی لاریجانی به عنوان عضو حقوقی در مجمع حضور 
دارند. علی لاریجانی بعد از پایان مسئولیت خود در مجلس در خرداد سال پیش دوباره 
به عنوان عضو حقیقی به مجمع تشخیص مصلحت نظام برگشت؛ اما این اتفاق هنوز 
برای حسن روحانی رخ نداده است. محمد عطریافر درباره حضور مجدد روحانی در 
مجمع گفته بود: »درباره صلاحیت ها و قابلیت هایی که در آقای روحانی سراغ دارم، 
فکر می کنم که مقام معظم رهبری در صورت اعلام تمایل او و توافق ایشان علاوه بر 
مسئولیت عضویت او در مجمع تشخیص چه بسا در دوره ای که مسئولیت آقای صادق 
لاریجانی تمام شود، بنا بر احراز صلاحیت و قابلیت های منحصربه فرد آقای روحانی 
در قیاس با اعضای فعلی مجمع، ریاست را برعهده آقای روحانی واگذار خواهند کرد«. 
حال باید دید حسن روحانی مانند سیدمحمد خاتمی قید حضور در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را خواهد زد یا خود را برای ریاست بر آن و نشستن بر صندلی مرحوم 

آیت الله هاشمی رفسنجانی آماده می کند.

قرارداد۲۵سالهباچینرابهطورجدیپیگیریمیکنیم
  سرویس سیاسی - حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در برنامه گفت گوی ویژه خبری حضور یافت و به سؤالات 

مطرح شده درباره دستگاه دیپلماسی در دولت سیزدهم، برجام و ... پاسخ داد.

اخبار ویژه ...  گمانه زنی ها درباره آینده  امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه:
  ترور سردار سلیمانیسیاسی روحانی 

رئیس جمهور سابق آمریکا به نقل از عمران خان، نخست وزیر پاکستان ترور 
ســردار سلیمانی را مهمترین رویداد قرن اخیر در خاورمیانه عنوان کرد.دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا، در مصاحبه ای با هیو هویت درباره اهمیت 
ترور شهید سردار سلیمانی برای آمریکا تأکید کرد.ترامپ در این مصاحبه با اشاره 
به ترور سردار سیمانی گفت که عمران خان، نخست وزیر پاکستان به او گفته است 
که وقتی از ترور سلیمانی مطلع شد، دفتر خود را بست و به مدت یک هفته به خانه 
رفت.او به نقل از عمران خان گفت: »ترور سردار سلیمانی، مهمترین اتفاقی بود 
که در ۱۰۰ سال گذشته در خاورمیانه روی داد. ما ابتدا باورمان نمی شد. هفته ها 

طول کشید تا آن را باور کنیم.«
وعده جدید ندهید

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه دولت رییسی باید نشان دهد 
با دولت های قبلی تفاوت دارد، گفت: پیشــنهاد من این اســت که رییسی کمتر 
سخنرانی کند و هر شش ماه گزارش میزان تحقق و پیشرفت وعده های خود را 
به مردم بدهد.محسن رهامی درباره ضرورت بازسازی اعتماد مردم به مسئولان، 
اظهار کرد: تا پیش از این اگر درباره این مسئله صحبتی می کردیم، عده ای فریاد 
می زدند که شما با انقلاب و نظام و امام)ره( مخالفید و اجازه نقد را نمی دادند 
اما اکنون که رهبری به لزوم افزایش اعتماد مردم اشاره کرده اند، فتح باب خوبی 
است برای بررسی این مساله، زیرا اگر کسی قبول نکند سرمایه اجتماعی کاهش 
یافته، به دنبال درمان هم نخواهد بود.وی در ادامه افزود: اعتقاد من این است که 
ســرمایه اجتماعی نظام و انقلاب افت کرده و همه ما از این باب نگرانی داریم. 
کاهــش حضور مردم در انتخابات ۹۸ و ۱۴۰۰ که موجب رقم خوردن کمترین 
مشــارکت در انتخابات مجلس و ریاست جمهوری شد، از نشانه های کاهش 

سرمایه اجتماعی است.
حکایت ابطحی از کروبی

محمدعلی ابطحی در صفحه اینستاگرامش از جزئیات دیدارش با کروبی 
بعد از یازده سال نوشته است.ابطحی در صفحه اینستاگرامش نوشته است: هفته ی 
پیش برادران بالا زنگ زدند که دو سه بار است آقای کروبی اسم شما را داده اند 

برای ملاقات، اگر خودتان موافقید قرار بگذاریم. خیلی ذوق کردم.
*دیروز وقت گذاشتند، رفتم، حاج خانم و حسین آقای کروبی هم بودند. 
مهربانانه و پدرانه اول گفت عینک و ماسک را بردار قیافه ات را ببینم. مثل آدم های 

دل تنگ شده.
*حال جسمی آقای کروبی خوب بود. دو ساعت گپ زدیم. ازشب رحلت 
امام گفت و از فردای آن روز و اتفاقاتی را یاد آوری کرد که البته می دانستم. اتفاقات 
سرنوشت ساز در تاریخ انقلاب. بعضی وقت ها می گفتم صدا نمی آید! می خندید 

و بحث عوض می شد.
* *از دوران آقای روحانی هم صحبت به میان آمد. از آسیبی که دولت او به 

همه ماها زد حرف زدیم و از یأسی که به وجود آمد افسوس خوردیم.
* *حس مشورت دهی ام گل کرده بود، به برادران بالا هم گفتم امتیاز رفع 
حصر را به دولت روحانی نمی خواستید بدهید، اوکی. الان در مجموعه ی یک 
دست اگر یک روز صبح بساط حصر را جمع کنید و بروید، هیچ اتفاقی نمی افتد.

*حالا سیاست به کنار. دیدار پر مهری بود. خیلی پرحرفی کردم که روحیه 
آقای کروبی عوض شــود. با مزه می گفت: خیلی از کســانی که مجوز ملاقات 
می گیرند و می آیند، نگاهی به دوربین گوشه حیاط می کنند و حتی توی اینجا با 
من حرف نمی زنند. فقط تعارفات به جا می آورند. من جبران کردم. از سیاست 
و خاطره و حتی جوک بهره گرفتم تا شــیخ ۸۴ ســاله ما که بعد از یازده ســال 

می دیدمش کمی شاد باشد.
شایعه در اطراف  یک زن

یک منبع مطلع با رد شایعات درباره الهام یاوری رئیس سازمان ملی پرورش 
اســتعدادهای درخشان گفت که وی هیچ تابعیت و اقامتی غیر از ایران ندارد.طی 
روزهای گذشته مطالبی در فضای مجازی پیرامون خانم الهام یاوری رئیس سازمان 
ملی پرورش اســتعدادهای درخشان مطرح شده، مبنی بر اینکه او دارای تابعیت 
یا اقامت از یک کشــور خارجی اســت.در این باره یک منبع مطلع تاکید کرد که 
این شــایعات درباره ایشان کذب محض است و خانم الهام یاوری هیچ تابعیت 
و اقامتی غیر از ایران ندارد. وی متولد ســال ۵۵، دانش آموخته دبیرستان فرزانگان 
است و تحصیلات خود را در رشته مهندسی کامپیوتر در دانشگاه شریف و دکترای 
مهندسی صنایع در دانشگاه برکلی آمریکا گذرانده  است و مدتی نیز ریاست اتاق 
فکر کارآفرینی و ریاست مرکز آمار و اطلاعات بازار کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی را بر عهده داشت. عضویت در هیات علمی دانشکده مدیریت و اقتصاد 
دانشگاه تربیت مدرس، تهران )۱۳۹۱ تا کنون( از دیگر سوابق یاوری است.گفتنی 
است، در جلسه هیات دولت سیزدهم با مقام معظم رهبری، یاوری حضور داشت، 

از او به عنوان معاون رئیس جمهور در امور زنان نام می برند.

نقد صادقانه 
حسن رسولی چهره سیاسی اصلاح طلب گفت: ما اصلاح طلبان وظیفه مان 
نسبت به دولت آقای رئیسی، نقد صادقانه، دلسوزانه و مشفقانه است نه تنها در مورد 
آقای رئیسی بلکه درباره سایر مسائلی که در ایران و اطراف ایران می گذرد.چهره 
سیاسی اصلاح طلب در پاسخ به این که دولت رئیسی برای موفقیت این سفرهای 
استانی و میدانی، چه اقداماتی باید انجام دهد، به خبرنگار جماران گفت: در مورد 
آقای رئیسی و دولتشان ابتدا باید کمی فرصت بدهیم تا سیاست هایش را دنبال و 
هدفگذاری کند و خط مشی خود را بیان کند؛ بنابراین، باید مدت زمانی بگذرد و از 
نگاه بنده در این فرصت کوتاه با انجام یک سفر و دو مصاحبه قابل ارزیابی نیست.

تکذیب اظهار نظر رئیس 
روابط عمومی مجلس شورای اسلامی طی اطلاعیه ای اعلام کرد: محمد 
باقر قالیباف درباره موضوع ماجرای مربوط به دوربین زندان اوین هیچ اظهارنظری 
نکرده و خبرهای نقل شده مربوط به اظهارات علی خضریان سخنگوی کمیسیون 
اصل ۹۰ مجلس است که توسط برخی رسانه ها به اشتباه به نقل از رییس مجلس 
منتشــر شده اســت.در این اطلاعیه از رسانه ها خواسته شده است، در صورت 
اشتباه در این زمینه، خبر خود را اصلاح کنند. خضریان، نماینده تهران در گفت و 
گویی با ایسنا ضمن ارائه توضیحاتی از بازدید اعضای کمیسیون اصل نود از زندان 
اوین گفت که بعد از بررسی مجدد تمامی فیلم ها با حضور نمایندگان مجلس، 
کارشناسان قوه قضاییه و دادستانی کل و مسئولان ذی ربط، تخلف در برخی از 

موارد برای ما محرز شد که حتما باید با خاطیان برخورد شود.

وی درباره نشست سران شانگهای 
و حضور ایران در این نشست نیز گفت: 
شانگهای یک ظرفیت بزرگ اقتصادی 
را در برمی گیرد. ایران سال ها عضو ناظر 
سازمان شانگهای بوده است. مشارکت 
آقای دکتر رئیسی در این اجلاس در حال 
برنامه ریزی است و در سطح بالایی در 

این اجلاس شرکت می کنیم.
وزیــر خارجه خاطرنشــان کرد: 
ســازمان شانگهای فرصتی است که در 
حوزه  های اقتصادی ظرفیت های خوبی 

برای ما فراهم خواهد کرد.
وزیر خارجه اضافه کرد: در زمان 
برگزاری اجــلاس اخبار خیلی خوبی 
از ایــن حضور و توافقاتی که در جریان 
برگزاری اجلاس شکل خواهد گرفت، 

اعلام می شود.
* قرارداد ۲۵ ســاله با چین را به 

طور جدی پیگیری می کنیم
رئیس دستگاه دیپلماسی بیان کرد: 
یکی از برنامه هــای اصلی ما برنامه ۲۵ 
ســاله ایران و چین است. در زمانی که 
آقای لاریجانی برای پیگیری این موضوع 
ماموریت خاص پیدا کرد و آن زمان در 
مجلس بودم در جریان جزییات کار بودم 
و در پکن از نزدیک شاهد اتفاقاتی بودم 
که رخ می داد و در نهایت منجر به امضای 
این توافق مهم شد. نه تنها این قرارداد را 
برای اجرا به طور جدی پیگیری می کنیم 
و جزو دستورکارهای اصولی و اساسی 
ماســت، بلکه این الگو را به کشورهای 
دیگری که ظرفیت هایی را دارند تعمیم 
می دهیم. با روسیه این کار را خواهیم کرد 
و با هند ایــن موضوع را دنبال خواهیم 
کرد.وی افزود: وزارت خارجه جایگاه 
تســهیل کننده و هماهنگ کننده است. 
وظیفه داریم بسترها را شناسایی و آماده 
کنیم. بخش ها چه دولتی و چه خصوصی 
و چه نیمه دولتی در این مســیر حرکت 
کنند.امیرعبداللهیان خاطرنشــان کرد: 
در تمامی سفارتخانه ها از شروع به کار 
دولت جدید یکی از تاکیدات ما این است 
که ســفارتخانه های ما باید در خدمت 
بخش های اقتصادی، تجاری، فرهنگی 
و علمی و فناوری به معنای واقعی باشند. 
این که می گوییم خدمتگزار ملت هستیم، 
مــردم باید ترجمــان آن را ببینند. یک 
تعریف سنتی از سفارتخانه ها وجود دارد 
این که جایی است که گذرنامه و ... صادر 
می کند ولی کار اساسی سفارتخانه ها این 
است که باید ببیند اولویت ها چیست و 
در آن مسیر حرکت کنند.وزیر خارجه 
درباره این که در بازگشت از سفر دمشق 
با اتوبوس از هواپیما به پاویون برگشته اید 
و عکس منتشــر شده در این خصوص 
نیز گفت: گاهی اوقات دوستان می آیند 
تبریک می گوینــد و من می گویم هیچ 
اتفاقی نیفتاده اســت و مــن در وزارت 
خارجه در طبقــه دوم وزارت خارجه 
معــاون بودم و الان فقط به طبقه ســوم 
منتقل شــده ام. حوزه کاری من هم دو 
بخش عربی و آفریقا به ســایر بخش ها 
توسعه پیدا کرده است. این که با اتوبوس 
سوار شدم و آمدم خیلی موضوع ویژه ای 
نیســت و اتفاق مهی نیفتاده اســت که 

بخواهم غیر از این رویه را داشته باشم.
* آمریکایی ها از ادبیات تهدید 

هیچ نتیجه ای نخواهند گرفت 
رئیس دســتگاه دیپلماســی در 
پاسخ به سؤالی درباره مذاکرات وین و 
اظهارات مقام های آمریکایی و اروپایی 
و این که آیــا زمان دور بعدی مذاکرات 

مشخص شده است؟ گفت: در مراسم 
تحلیف آقــای »انریکه مــورا« معاون 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
ابــراز تمایل کرده بود با فــردی از تیم 
سیاست خارجی دولت جدید ملاقات 
کند و قرار شــد من با ایشــان ملاقات 
کنم. پریروز که در عراق بودم دوســتان 
عراقی می گفتند که آمریکا از سال ۲۰۰۳ 
تا الان آمریکایی ها در حال تردد هستند 
هنوز متوجه نشده اند عراق کجاست و 
شناخت درستی از عراق پیدا نکردند و 
خسارت های زیادی به ما وارد کرده اند و 
علیرغم ادعاهایشان سیاست های مبتنی 
بر آزمون و خطا زیادی را اعمال کردند.

وی دربــاره مذاکــرات وین هم 
اظهار داشت: اولین اشتباه آمریکایی ها 
این است. گاهی اوقات مصاحبه هایی 
می کنند و می گویند پیشنهادات ما برای 
همیشــه روی میز نخواهد ماند و ایران 
اگــر در وین مذاکره نکند با گزینه های 
دیگری مواجه خواهد شد، حرف های 
تکراری و خسته کننده و کسل کننده ای 
است که همواره می زنند.امیرعبداللهیان 
بیان کرد: خیلی شفاف به طرف مذاکره 
کننــده اتحادیه اروپا گفتم آمریکایی ها 
تا یــاد نگیرند که مودبانه با ملت بزرگ 
ایران صحبت کننــد، از ادبیات تهدید 
هیچ نتیجه ای نخواهنــد گرفت و اگر 
این ادبیات را ادامه دهند پیام سازنده ای 
برای دولت جدید نیست. یک بار دیگر 
باید مرور کنند که از این رفتارهایشــان 
توانســته اند دســتاوردی برای خود به 

دست بیاورند.
* به دنبال فــرار از میز مذاکره 

نیستیم
امیرعبداللهیان تصریح کرد: ما به 
صورت شــفاف به طرف مقابل اعلام 
کرده ایم که جمهوری اسلامی ایران از 
مذاکره ای که منطق بر آن حاکم باشد، 
استقبال می کند. حتما ما به دنبال فرار از 
میز مذاکره نیستیم. ولی یک نکته بسیار 
مهم اســت و آن این اســت که دولت 
سیزدهم مذاکره ای را مذاکره می داند 
که دستاوردهای ملموس در راستای 
تامین منافع و حقوق ملت ایران داشته 

باشد.
وی بیان کرد: طبعا این پیام تاثیرات 
مثبت خودش را در طرف مقابل داشته 
اســت ولی من بــه صراحت به طرف 
گفت وگوها گفتم که شما تصور نکنید 
کــه الان مجلس و دولت از هم حمایت 
می کنند و بــه هم کمک می کنند و این 
یعنی یک فرصت که شما بگویید و دور 
یک میز مذاکره و در یک جلسه همه چیز 
را حل کنید.وزیر خارجه خاطرنشان کرد: 
من در جلساتی که با کمیسیون ها داشتم 
دیدم که کار برای دولت خیلی ســخت 
شــده است. شــاید اگر دولت قبلی به 
نقطه ای در مذاکره می رسید و طرف های 
غربی کارشکنی نمی کردند و مذاکرات به 
نتیجه ای می رسید شاید راحت تر مجلس 
در ارتباط با مصوبه خود کنار می آمد ولی 
توقع مجلس از دولت آقای رئیسی این 
اســت که حقوق حداکثری ملت ایران 
بایــد در مذاکرات تامین شــود. رئیس 
دستگاه دیپلماسی گفت: به طرف مقابل 
گفتم که شما باید واقعا رویکردتان را در 
مذاکره تغییر دهید. رویکرد اتلاف وقت 
را هیچکــس نمی پذیرد و در عین حال 
مذاکرات باید دســتاوردهای ملموسی 
را داشته باشد. مذاکره یکی از ابزارهای 
دیپلماسی اســت و امیدواریم اتفاقات 

خوبی در این زمینه رخ دهد و طرف های 
مقابل بر مبنای خرد در میز مذاکره حضور 

یابند، نه پیام های غیرسازنده.
وزیر خارجه دربــاره دور بعدی 
مذاکرات گفت: طرف مقابل این درک را 
دارد که بالاخره یک پروسه دو سه ماه ای 
زمان می برد که دولت جدید مستقر شود 
و برای هر گونه تصمیمی که می خواهد 
در این رابطه بگیرد، برنامه ریزی کند ولی 
این موضوع یکی از موضوعاتی است که 
در دستورکار دستگاه سیاست خارجی و 

دولت قرار دارد.
* از افغانســتان امــن و پایدار 

حمایت می کنیم
وی درباره افغانستان اظهار داشت: 
ما از افغانســتانی حمایت می کنیم که 
نظر مردم افغانســتان نسبت به تعیین 
سرنوشتشان در این کشور دیده شود و 
در این مقطع آن چه مهم است این است 
که دولت فراگیر با مشارکت همه اقوام 
افغان، راهکار سیاســی منحصر به فرد 
برای برون رفت از مشکلات افغانستان 
هســت. این مصائبی که الان سر مردم 
افغانستان می آید ریشه در رفتار آمریکا 
در این کشور دارد. آمریکایی ها به موج 
عظیمی که به آنها در فرودگاه پناه آورده 
بودند رحم نکردند و شــاهد بودید چه 

اتفاقاتی در فرودگاه رخ داد.
امیرعبداللهیان ادامه داد: در موضوع 
افغانســتان، اگر بیگانگان دست از سر 
افغانســتان بردارند رهبران افغانستان و 
رهبران همه اقوام و احزاب و گروه های 
افغانستانی از چنان قابلیتی برخوردارند 
که خودشــان درباره آینده کشورشان 
تصمیم بگیرند. ما از یک افغانستان امن و 
پایدار و افغانستانی که با همسایگانش در 
صلح و ثبات زندگی کند و افغانستانی که 
مردمش در تعیین سرنوشت خود نقش 

داشته باشند حمایت می کنیم.
وی دربــاره برگزاری نشســت 
همســایگان افغانســتان در تهران نیز 
گفت:  با برخی از همسایگان افغانستان 
گفت وگوهایی را شروع کردیم. پنجشنبه 
هفته گذشته وزیر خارجه پاکستان تهران 
بود و تماس ها و رایزنی هایی با ســایر 
همسایگان افغانستان داریم و هدف این 
است که با استفاده از ظرفیت همسایگان 
برای رســیدن به یک وضعیت مطلوب 
در این کشــور کمــک کنیم.وزیر امور 
خارجــه در بخش دیگری از این برنامه 
اظهار داشــت: همــه وزارت خارجه 
دیپلماســی اقتصادی نیست و وزارت 
خارجه ماموریت های متنوعی را دارد. 
ما به مدیران توانمندی که در مجموعه 
وزارت خارجــه وجود دارند در داخل 
وزارت خارجه نیاز داریم. همکارانی که 
هم اکنون این زحمت را می کشند با تمام 
تــوان و انرژی کار را دنبال می کنند. این 
ظرفیت در سفارتخانه ها مستقر خواهد 
شد. این که یک رایزن اقتصادی از وزارت 
صمت برود یا رایزن کشاورزی از جهاد 

کشــاورزی برود. اینها توافقات ساده 
درون دستگاهی است.

این دیپلمات ارشــد کشــورمان 
همچنیــن در بخــش دیگــری از این 
گفت وگو با بیان این که سیاست خارجی 
اساســا موضوعی است که زیر ذره بین 
قرار دارد، گفت: موضوع روابط خارجی، 
سیاست خارجی و مناسبات بین المللی 
از حساسیت های بالایی برخوردارند و 

مردم ما به شدت سیاسی هستند.
وی بــا ذکر این نکته که مردم ما در 
موضوع سیاست خارجی هوش بالایی 
دارند و به دقت مسائل را دنبال می کنند، 
افزود: در نشســت منطقه ای حمایت از 
عراق قرار بود تا به عراق در ابعاد مختلف 
کمک شــود، در این اجلاس بازگشت 
عــراق به جایگاه طبیعی خود در منطقه 
به عنوان کنشگر قابل توجه مورد توجه 
منطقه قرار گرفت و مورد توجه مجموعه 
کنشگران در حوزه سیاست خارجی قرار 
گرفت.وزیر خارجه بیان کرد: حکومت 
عراق به طور طبیعی به دنبال این اســت 
که برای حل مشکلات کشور خودش 
به ویژه پس از چالش جدید که با داعش 
پیــش آمد، راه حلی پیدا کند، بالاخره از 
سال ۲۰۰۳ تا الان بر اساس سیاست های 
مبتنی بر آزمــون و خطای آمریکا، این 
کشور ویرانی های زیادی را متحمل شد 
و آمریکا خسارت های زیادی را به عراق 
تحمیل کرد، عراقی ها به دنبال بازسازی 
هستند تا از این مرحله عبور کنند، طبعا از 
جناب رئیسی دعوت شده بود تا در این 

نشست شرکت کند.
امیرعبداللهیــان همچنین گفت: 
سیاســت خارجی متوازن یعنی ارتباط 
با همــه بخش های جهان بــا رعایت 
اولویت ها، لذا سیاست خارجی متوازن، 
پویا و هوشمند شــعار ماست، نیروی 
انســانی کار اصلی را باید انجام دهند، 
در هر ۶ ماه کارنامــه و گزارش خوبی 
را بــرای کمک به مــردم ارائه خواهیم 
داد.وی اضافــه کرد: اولین برنامه کاری 
من در وزارت خارجه تشــکیل ستادی 
برای واردات ســریع تر واکسن بود و از 
وزیر بهداشت خواهش کردم تا در اولین 
جلســه ما حضور پیدا کند. لذا ایشان به 
همراه چهار تــن از معاونان به وزارت 
امور خارجه تشــریف آوردند و رئیس 
انستیتو پاســتور، هلال احمر، سازمان 
برنامه و بودجه، بانک مرکزی و تمامی 
مدیران وزارت امور خارجه که مرتبط با 
این موضوع بودند در هفته گذشته در این 
نشست حضور یافتند.وزیر امور خارجه 
بــا بیان این که محموله هــای پی در پی 
واکسن وارد فرودگاه های کشور خواهد 
شد، اظهار داشت: بسیج و یک فراخوان 
عمومی در این رابطه داده شده، تمام سفرا 
و سرکنسولگری های ما در سراسر جهان 
فعال هستند و از ظرفیت ایرانیان خارج از 
کشور که علاقه مند هستند تا به هموطنان 

خود کمک کنند، استفاده می کنیم.

آگهیاستعلاممحلی
شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش در نظر دارد " نسبت به پوشش بیمه نامه های 
شخص ثالث و بدنه خودروهای این شرکت " از طریق استعلام بهاء معاملات متوسط 
اقدام نماید . لذا از کلیه شرکت های بیمه) شعبه مرکزی (فعال و دارای سابقه  مستقر در 
جزیــره زیبای کیش دعوت به عمل می آید ظرف مدت 7 روز کاری از تاریخ این آگهی با 
مراجعه به شرکت اسناد استعلام را دریافت و پیشنهاد خود را در پاکت سربسته در مهلت 

مذکور به اداره پشتیبانی شرکت سرمایه گذاری و توسعه کیش تحویل نمایند.
لازم به ذکر است ارائه مجوز فعالیت اقتصادی مرتبط با موضوع استعلام الزامی است .

شرکتسرمایهگذاریوتوسعهکیش

دبیرکل سازمان ملل در پیامی به رییس جمهوری تاکید کرد:

اعلام آمادگی سازمان ملل برای 
همکاری با دولت ایران

سرویس سیاسی -   دبیرکل سازمان ملل متحد در پیامی با تبریک انتخاب آیت الله 
ســید ابراهیم رییسی به ریاســت جمهوری اسلامی، اعلام کرد: سازمان ملل متحد و 
اینجانب شــخصا علاقه مند به کار با دولت جدید تحت رهبری شما به سوی تحقق 

صلح و امنیت، توسعه پایدار و حقوق بشر در سراسر جهان هستیم. 
، در متن پیام آنتونیو گوترش به حجه الاسلام رییسی رییس جمهوری اسلامی ایران، 
آمده است: اینجانب مایل هستم تصدی شما بر سمت ریاست جمهوری اسلامی ایران 
را تبریک بگویم.دبیرکل ســازمان ملل متحد ادامه داد: ریاست جمهوری شما مصادف 
با دورانی خطیر برای کشــور شما، منطقه و جهان بوده، همان گونه که ما با چالش های 
رایج بسیاری از جمله همه گیری کووید۱۹، تغییرات آب و هوایی و همچنین منازعات 
طولانی و ویرانگر از جمله در خاورمیانه مواجه هستیم.گوترش خاطرنشان کرد: منابع 
چشمگیر انسانی و طبیعی ایران سرمایه ای برای بهبود رفاه شهروندان، همچنین سایر 
مردم جهان هستند. سازمان ملل متحد و اینجانب شخصا علاقه مند به کار با دولت جدید 
تحت رهبری شما به سوی تحقق صلح و امنیت، توسعه پایدار و حقوق بشر در سراسر 
جهان هســتیم.دبیر کل سازمان ملل متحد افزود: اینجانب برای تداوم پیشبرد ارزش ها 
و آرمان های مندرج در منشــور ملل متحد بر روی »همکاری« شما حساب باز می کنم. 

عالیجناب، لطفا بهترین آرزوها و احترامات فائقه اینجانب را بپذیرید.


